
  

  »بدانیم تکمیلی « 

 با هستند یعنی مورد خطاب قرار میگیرند . ( مخاطب یعنی ما» مخاطب « حالت دیگر از فعل ماضی آشنا می شویم که این فعل ها  4در این درس با 
  آنها صحبت میکنیم )

  » دوم شخص جمع « ساختار  : این فعل ها عبارتند از

   ماتُ +    ریشه فعل ( مثنی مذکر )                                 دوم شخص جمع 
  

   : شنیدید  ماتُعمس        : باز کردید          ماتُحتَفَ     : رفتید             ماتُبهذَ    مثال :  
   

  و ضمیر متصل ( پیوسته ) براي دوم شخص جمع ( مثنی مذکر )   »: شما دونفر مانتُاَ« ضمیر منفصل ( جدا ) براي دوم شخص جمع ( مثنی مذکر ) 

  می باشد . »  ِ تان   - : ِ شما ماکُ« 

  شما ( دونفر) بسیار خوشحال شدید .                                ثیراًکَما تُحرَفَ مانتُاَمثال : 

  شما ( دونفر) لباس هایتان را شستید .                                 ماکُسلابِمما تُلسغَ مانتُاَ

  

  )   ونثمثنی مو ضمیر متصل ( پیوسته ) براي دوم شخص جمع ( » : شما دونفر مانتُاَ« )  ونثضمیر منفصل ( جدا ) براي دوم شخص جمع ( مثنی م

  می باشد . » ِ تان  - : ِ شما  ماکُ« 

  .به عکس نگاه کردید  شما ( دونفر)                     ة .         ورلی الصا ماتُرظَنَ ماتُناَمثال : 

  .به سوي خانه تان رفتید  شما ( دونفر)                                        . ماکُیتلی با ماتُبهذَ مانتُاَ

   » نکته«  

آن اسم  بودن یکسان استفاده می شود و راه شناخت مذکر و مونثمونث ) شناسه فعل و ضمیر منفصل و متصل  -در ساختاردوم شخص جمع ( مذکر
  .ما کُتسدرِم نَما معتُجر میدح یاو دمحیا م                      .ما کُیتلی بما ابتُهذَ ءهراز یاو ریمیا مهایی است که اول جمله می آید .             

                                                   ماتُ+     ریشه فعل       ( مثنی مونث )                                دوم شخص جمع 
            
      : برگشتید ماتُعجر  : جمع کردید           ماتُعمج    : انجام دادید             ماتُلعمثال : فَ



  

  ساختار دوم شخص جمع 

   متُ  ریشه فعل + ( جمع مذکر )                               دوم شخص جمع 
  

   : پوشیدید متُسبِلَ : احساس کردید            متُرعشَ  : بریدید         متُعطَمثال :  قَ
  

  پیوسته ) براي دوم شخص جمع (جمع مذکر )  و ضمیر متصل ( » : شما چند مرد م نتُاَ «ضمیر منفصل ( جدا ) براي دوم شخص جمع ( جمع مذکر ) 

  می باشد . » ِ تان  -: ِ شما  م کُ «

  شما ( چند مرد ) در مدرسه بازي کردید .                                       ۀِسدرِی المف متُبعلَم نتُاَ مثال : 

  .                                شما چند مرد تکالیفتان را در مدرسه نوشتید .  ۀِسدرِی المفم کُباتواجِ متُبتَکَ منتُاَ

  

  ساختار دوم شخص جمع 

  نَّتُ  ریشه فعل + ( جمع مونث )                               دوم شخص جمع 
  

  شناختید   :  نَّفتُرَع        یاري کردید    : نَّتُرصنَ      خارج شدید     : نَّتُجرَمثال : خَ
  

  و ضمیر متصل ( پیوسته ) براي دوم شخص جمع (جمع مونث )  » : شما چند زن  نَّنتُاَ« ضمیر منفصل ( جدا ) براي دوم شخص جمع ( جمع مونث )    

  می باشد . » ِ تان  -: ِ شما   نَّکُ« 

  شما ( چند زن ) زیر درخت نشستید .                               ِ. ةرَجالشَّ حتتَ  نَّتُسلَج  نَّنتُاَ مثال : 

  هایتان را حفظ کردید . درس .                                             شما( چند زن ) نَّکُروسد نَّتُظفح نَّنتُاَ

  

  »نکته «   

  بیاید آن اسم مخاطب محسوب می شود . ها تُیاَ –ها یاَ –یا همه اسم ها غایب محسوب می شوند ولی اگر در ابتداي اسم ها یکی از کلمات مانند : 

 )( مخاطب  کیتلی با عتجرل ه دمحم یا                                               ( غایب )    هیتی بلا عجر دمحم           مثال:


